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Oﬂice Memw dﬂdﬂm e UNITED STafES GOVERNMENT

Director, FBI ( 100-376050) DATE: '4/8/55
SAC, New York (65-15665)
WINSTON MANSFIELD BURDETIT, wa

ESPIONAGE - R
(00: NY) -

Rerep of SAP 7/30/53, NY; NY
a1a i}f;tel to the Bureau, 3/31/55; and NY teletype to the Bureau,

On 3/24/55 the subject voluntarily telephoned this
office to advise that he desired to be reinterviewed in connection

with his past activities. At his re uest he was interviewed on
Se3os et this office by sho P

At the outset the subject volunteered that he 1is
personally embarrassed in that he had not fully disclosed his
activities to the FBI regarding his involvement in Communist and
Soviet matters when previously interviewed in this case, and
professionally ashamed of the fact that his entire career as a
correspondent had actually been launched at the instigation of o
the CP. He attributed his reluctance and failure to fully advise
this office of his past activities to a lack of courage on his
part to admit to the complete details of these activities which,
according to the subject, have been a great source of shame and
embarrassment to him.

. .

) The subject stated that he had two major changes <
to make in the signed statement previously furnished by him on J
7/20/53, and named the first change as relating to his trip to
Europe in 1940. 1In that regard the subject admitted that he -
had previously given the impression that he had agreed to perform

,1:a foreign assignment, the nature of w was unknown to him at

!, that time, at the request of a JOSEP TH and the individual -

identified by him as JACOB GOLOS, which assignment was to be in !,
conjunction with his trip abroad as a correspondent for the , 3
"Brooklyn Daily Eagle." He stated that this is untrue and that h
.he now desires to fully correct this impression. The subject
went on to say that this foreign assignment had been proposed to
him by NORTH and GOLOS, and that he had willingly agreed to carry
*  out this assignment. He stated that he had fully understood it

Y}*/ to be a CP assignment, which assignment would be in Finland and

would be connected with his work as a correspondent.
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The subject further related that he, thereafter,
persuaded the officials at the "Brooklyn Daily Eagle" to
accredit him as a foreign correspondent for that newspaper.
In that regard BURDETT went on to say that he took the
initiative to propose to the officials at the "Brooklyn
Daily Eagle" that they send him abroad as an accredited
correspondent for that newspaper. He advised that the
officials at the newspaper easily agreed to this propositidn
inasmuch as he was not to be a full-time employee, but was
to be paid in relation to the amount of work submitted by
him. BURDETT continued that at first the US State Department
did not approve his application for a passport on the basis
that he, BURDETT, in the application was not listed as a
salaried employee of the newspaper and, therefore, the
question was raised that he was in fact a bona fide
correspondent. He advised that the officials of the "Brooklyn
Daily Eagle" subsequently resolved that question by letter
to the US State Department in which it was stated that he
was a bona fide correspondent for that newspaper.

The subject stated that on 2/7 or 2/8/40 he sailed
from NY as a second-class passenger via the Norwegian Steamship
Line aboard the SS BERGENSFJORD for Bergen, Norway. He stated
that the second change in his previously given signed statement
concerns his Soviet contacts while abroad. -

It is noted that in rerep on page 15, BURDETT has
advised that contact man #3 told him that his assignment was
completed after he, BURDETT, had reported to man #3 concerning
the reaction of the Finnish people to the end of the war.
There is no mention of any payment of money to BURDETT on the
part of man #3 at that time.

The subjJect now advises that man #3 gave him an
unknown amount of money, about $300.00, after he, the subject,
reported to man #3 concerning his assignment.in Finland. The
subject continued that man #3 at that time told him that his
assignment was completed and that the money was for the
subject's return to the US. He stated that he was unprepared
for this news as he had planned to remain in Europe as a
correspondent. He went on to say that since he had not
received any specific instructions from man #3 he decided to
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remain for the purpose of continuing his work as a
correspondent, and thereafter was subsequently recontacted
by man #3 as he has advised in his previously given signed
statement. ~

In rerep on page 20 it 1is noted that BURDETT has
stated he never went to the second arranged meeting with -
man #7. Subject now has advised that he had gone to the
second meeting, but due to a misunderstanding on his part as
to the place of the rendezvous he did not meet man #7 at
that time. He related that about two days later man #6
revisited him at his hotel to inquire as to the subject's
reasons for failing to keep the appointment with man #7. He
said that another meeting was then arranged with man #7 by
man #6, and that he, BURDETT, subsequently met man #1 at the
designated intersection in an outlying section of Belgrade.
He said that this meeting place had been in the same immediate
vicinity as his first meeting place with man #7, namely on a
main thoroughfare leading east from the business section of
Belgrade named Alexander or Alexandria Avenue. BURDETT has
advised that the name of the intersecting street 1s unknown
to him. This meeting, according to° BURDETT, occurred about
ten days to two weeks after his first meeting with man #7
and about three or four days after his second visit from

man #0.

The subject related that man #7 at that time asked
him if he had met the Yugoslav officlals as he had previously
instructed. He said that he told man #7 he had made no
progress in that regard, and explained to him that he had had
no occasion to meet those officials. Subject went on to say
that man #7 had never given him any reason for his desire to
have these officials contacted, but merely had stated that
they would be worthwhile cultivating. Subject said that he
cannot now recall the circumstances under which they parted,
but believes it was probably understood that man #7 would
recontact him. He said that this occurred in late November
or December, 1940, and that he had stayed in Belgrade until
Marc;71941, during which time he had not been contacted by
man .

In March 1941 BURDETT travelled to Ankara, Turkey,
on an assignment of CBS when he decided to again contact the
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Russians if the opportunity presented itself. He stated
that in Ankara the members of the press had been received

at the Russian Embassy by -a woman, name unknown to hin,

who in his opinion had been second in command to the Russian
Ambassador. He related that he had been in Ankara for about
a month, during which time he had contacted this' unknown
woman on about two or three occasions with other members of
the press. He continued that he then contacted her alone -
at the Russian Embassy and advised her of his past activities
on behalf of the Soviet Government and his avallability for a
future assignment. He related that the woman did not commit
herself nor did she show any sign of emotion, but merely
stated that she would check on the matter. He said that he
gained the impression at the time of this interview that he
would probably hear from her and left the Embassy.

He went on to say that about ten days later he was
visited at the Ankara Palace Hotel by man #8. It is noted
that BURDETT has referred to and has described man #3 in his
previously given signed statement. BURDETT stated that he
immediately realized that this contact with man #8 had come
as a direct result of his contact with the unknown Russian
woman at the Embassy. The subject related that man #8 asked
him to come to his, man #8's, hotel room at the same hotel
where he later found a young woman and man #8 waiting for him.
BURDETT said that this young woman, whose name 1s unknown to
him, was present during the entire interview; however, made
no attempt to speak or to enter into the conversation. He
said that man #8 advised him they had checked on him and that
he could be useful to them.

BURDETT went on to say that man #8 then referred
him to the unknown woman at the Russian Embassy as his,
BURDETT's, contact and instructed him to recontact her at
the Embassy at a designated time within that week. He said
it was not unusual for him at that time to visit the Embassy
during the day in view of his press affiliations, and he did
contact this unknown Russian woman at the designated time as
he had been instructed. He said that he and this unknown
woman had carried on all of their conversations in the French
language, and that he had been instructed by her to report
to her any information he might obtain from his contacts
with Turkish officials concerning the Turkish viewpoint on
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the progress of the war and of Turkey's political leanings.
Subject continued that she had advised him in that regard
that it would be necessary for him to entertain people,
cultivate them and gain their confidence in order to fulfill
this assignment. He said that she never mentioned any
payment of money in connection with this assignment and that
he had never solicited any money. He said that although he
at no time received money from this woman, he believes it
would have been available to him for entertainment purposes
if he had requested it. :

The subject said that he was instructed to submit
his reports in written form in which he was to set out the
names of the persons contacted by him as well as the informa-
tion received from these persons. He stated that he was
jnstructed to recontact her at the Embassy after a two weeks
lapse of time, and that he had thereafter continued to contact
her and submit reports to her about every three weeks on the
average for a perlod of about five months. He said that

information developed through his conversations with Turkish
Jjournalists and officials. He said, that the information
contained in the reports appeared to entirely satisfy this
unknown woman. '

The subject stated that the only official he could
call from whom he had received information had been MUVAFFAK
MENCOGLU, director and editor of the official Turkish news
agency and elder brother of the Assistant to the Foreign
Minister of Turkey. /!

BURDETT further advised that he had contacted this
unknown Russian woman at the Russian Embassy for the most
part, except for about two or three times when he had met
her on the street according to the pre-arranged plan. He
stated that in October or November, 1941, he had been reassigned
to Teleran and there had had no Russian contacts.

The subject advised that in February 1942 he 'had
returned to Ankara when he contacted the unknown Russlan

woman on two occasions; however, on both of these occasions
he had not submitted a report. He said that the unknown
woman complained to him on the occasion of the second visit

-5 -
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that his reports had been helpful and indicated her dis-
appointment in that he had not submitted reports to her on
these last two visits. Subject said that on his third
contact with this unknown woman in about March 1942 he
advised her that he had personally decidéd to discontinue
nis activities on behalf of the Soviets. He said she had
expressed disappointment at this statement, asked him to
reconsider, and said nothing more. This, according to
BURDETT, was his last contact with this unknown woman. He
said that he shortly thereafter left for New Delhi on an
assignment for CBS.

BURDETT has advised that he has not had any other
Communist or Soviet contact since his departure from Ankara
in about. March 1942,

 BURDETT furnished the following description of the
unknown Russlan woman:

Age L5 g19u1)

Height 13

Hair Light brown

Complexion Fair

Weight About 130 pounds

Build Stocky

Peculiarities Appeared to be a plain, decent-

looking woman with a matronly
air, had soft features and a
pleasant face, conducted herself
with dignity and appeared to be
a well-educated Russian of the
new school, was soft spoken,
simple in her manner and yet with
a certain social ackwardness,
gave the impression that she was
of peasant stock, spoke French
well, believed to have stated on
one occasion that she came from
Kiev, Russila :

It is noted that at the conclusion of the interview
on 3/29/55 the subject, when questioned concerning his decision
to centact the FBI at this time, advised that he has been given
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".+the ‘impression that he may be called at some future date
‘before a Senate investigating committee regarding his pas
4 - ‘activities. He sald that he has no specific information .’
1, .-.* " “‘concerning that matter. . The subject stated it 1s now.his .= _
.- T desire to furnish this office with-all of -the 'information in i .
" 'his§ possession prior to any possible public ‘disclosure.of - - . "
“his’ activities since he had originally reported the .informa- - oy
" ‘tion o this Offdce., - ™t L e RS AT e
It is noted that the subject has also stated that

in 1954 he had submitted an application for a passport in
order that he might be able to carry out an assignment for

-

-

e “§—-CBS in Paris, France;: for a’'period of three ‘months, “He i - . -
<-4 “s»-gtated -that ‘this application for a passport had never, been
, approved. T T R e T e

. The subject was reinterviewed at his convenlence on
4/5/55 at this office by the above-mentioned agents, when he "
advised that he was unable to recall any additional informatien
concerning his past activities other than that which had \been o

, discussed on 3 29/55. " He agreed at the time of the interview _, &5

_ on 4/5/55 to the suggestion that he review in-detail hi - .

. original signed statement executed on 7/20/53 'in one® that .~

o any previously_given«1naccurate<;n£ormation-ﬂﬂnsht be brought ..

¢y to his; attention.. BURDETT has.agrees—Tt0 dictate a”supplemental - '~
statement. -He has advised thafatt{';isizuﬁxi)lemental statement £

z _ oy S posses :
B o mise 4AX SOVAST activitles. & oo coneerning:

M.] e iva.¢ accordance with the b 'g ISR
4 > . ivaec E subject's wishes an apyo Py L
!3]’ has becn made for 1:30 p.m., 4/13/55, when he will diéié%Z“ﬁT§$*"
7 statement. This date was the earliest available to BURDETT
due to his employment schedule at CBS, NYC; his express
- desire te prepare his thoughts for the dictation; and his =
commitment to travel to Detroit, Michigan, on either 4/11 or = . -
L4/12/55 in connection with the CBS coverage of the results of -~
the Salk test experiment. BURDETT has stated that he expects
to dictate his complete supplemental statement on 4/13/55. This
is expected to conclude the interviews with BURDETT except for

R . the 1eading and the signing of the statement by him.

;

e
e

C gAY T A~

LN 4

1 et A 5 The Bureau will be advised of additional developments
at that time, and the results of this investigation embodied in -
a report as soon as| the subject has had an opportunity to read - -
and initial his statement. ' - ST '

1
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-#.OERAL BUREAU OF INVESTIGK{iuN

UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE
AIR - TEL

NEW YORK, U/19/55 . ),?( = /

Transmit the following Teletype message to;‘BUREAU

artentIon 1NsPECTOR (D

WINSTON HANSFIELD BURDETT, WA; ESP - R. RENYAIRTEL, U/

' SUBJECT INTERVIEWED TODAY W.(EN HE READ AND SIGNED THE STATEME!Tﬁ i
‘,’:r'_f"' \:7« - !
k;‘<> WiICH HAD BEEN PHREVIOUSLY DICTATED BY HIM AND TO WHICH HE .

HAS NOW MADE CERTAIN ADDITIONS. SUBJECT FURNISHED INFORMAYION.

HERETOFORE NOT REPORTED BY HIM REGARDING HIS ASSOCIATION
N\ WITH PETER RHODES, A STAFF CORRESPONDENT FOR THE UNITED

e
7

: PRESS, WHOM BURDETT WAS ACQUAINTED WITH IN STOCKHOLM,
SWEDEN, IN SPRING OF 1940. SUBJECT ADVISED THAT FROM HIS

GENERAL CONVERSATIONS WITH RHODES AND FROM WHAT HE HAD HEARD
OF HIS PAST CAREER, HE WAS SATISFIED THAT RHODES WAS A
CLOSE SYMPATHIZER OF THE CP AND PERHAPS A CP MEMBER.
BURDETT RECALLED T4AT RHODES AT ONE TIME HAD WORKED IN
PARIS, ON BEHALF OF FOREIGN NATIONALS, PRESUMABLY INCLUDING
AMERICANS, WO WEKE ON THEIR wAY OUT OF SPAIN AFTER HAVILG
POUGHT WITH THE INTERNATIONAL BRIGADES DURING THE CIVIL
WAR THERE. SUBJECT ADVISED THAT SOMETIME IN MAY, 1940, 7%
RHODES MENTIONED TO BURDETT THAT HE, RHODES, HAD AN |

’? - BUREAU (REGULAR MAIL, REGISTERED)

JEM:CRW #6

Qe s
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FuOERAL BUREAU OF INVESTIGAT
65-15665 . Fo L TIJ 1uN
UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE

Transmit the following Teletype message to: BUREAU

\

PAGE TWO
INTERESTISG STORY ABOUT THSE MILITARY ACTIVITIES OF THE

~ GERMANS IN NORWAY, WHICH THE GERMANS HAD JUST OVERRUN

\

AND OCCUPIED. RHODES HAD A VERY FACTUAL STORY, BURDEIT i
STATED, RELATING CHIEFLY TO THE VARIOUS NAVAL INSTALLATIONS
WHICH THE GERMANS WERE THEN IN THE PROCSSS OF SETTING UP

IN VARIOUS PORTS OF NOATHERN NOKWAY. RHODES TOLD

BURDETT HE HAD GOTTEN THE STORY FROM A GCOD SOURCE, A

FINISH MILITARY OFFICER WHO WAS A MILITARY ATTACHE,
PRESUMABLY IN STOCKHOLM. IT OCCURRED TO BURDETT THAT

THIS INFORMATION WOULD BE OF INTEREST TO THE RUSSIANS AND
THAT HE MIGHT CARRY IT WITH HIM TO MOSCOW AND GIVE IT TO

THE PERSONS, WHO ACCORDING TO PLAN, WSRE TO GET IN TOUCH
WITH HIM THERE. THEREUPON, BURDETT TOLD RHODES THAT HE
WOULD LIKE TO HAVE HIS STORY, NOT FOR JOURNALISTIC PURPOSES
BUT, QWa®s, FOR OTHER SPECIAL PURPOSES OF MY OWN, UWSEeSE.
BURDETT DID NOT TELL RHODES HE wAS A MENMBER OF THE CP BUT
STATED HE HAD SUFFICIENT CONFIDENCE WITH REGARD TO RHODES' .
POLITICAL VIEWS TO FEEL THAT,-!!‘!B:\IF HE SHOULD PRESS ME

I WOULD BE ABLE TO INDICATE TO HIM WITHOUT EMBARRASSMENT

THE REASON FOR MY RE&UESTfZHIl!EIS. RHODES CAVE THE
REGUESTED INFORMATION TO BURDETT IN A TYPEWRITTEN REPORT AND

SUBJECT TOOK THIS WITH HIM WHEN HE LEFT STOOKHOLM FOR

Approved Sent M Per -

Speclal Agent In Charge
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6515665 FbDERAL BUREAU OF INVESTIGATLUN
UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE

Transmit the following Teletype message to: BUREAU
PAGE TdREE

MOSCOW EARLY IN JUNE, 19!40.‘ BURDETT NEVER TURNED THE WRITTEN
| REPORT OVER TO HIS CCNTACTS (DESCRIBED AS NO. L AND NO. 5
IN BURDETT'S SICNED STATEMENT OF 7/20/53) BECAUSE HIS

PAPERS AND PACKAGES WERE IMPOUNDED AT THE AIRPORT. BURDETT

¥%£5 ‘ DID REPORT THE SUBSTANCE OF THE INFORMATION VERBALLY TO

. NO. L4 AND NO. 5 WHEN THEY VISITED BURDETT AT HIS HOTEL ROOM
IN MOSCOW IN MANNER DESCRIBED IN BURDETT'S STATEMENT OF

\7/28/53. HE STATED THAT :SEVERAL MONTHS AGO A RESPONSIBLE

INDIVIDUAL, WHOSE NAME HE DOES NOT FEEL SHOULD BE DISCLOSED

BY HIM UNLESS IT IS NECESSARY AND THEN ONLY WITH THE

PERMISSION OF THE OTHER PARTY, ADVISED HIM THAT THE

SENATE INTERNAL SECURITY COMMITTEE HAD TAKEN AN INTEREST

IN BURDETT'S PAST CP ACTIVITIES. THEREAFTER HE DISCUSSED
THE MATTER WITH DANIEL T “OtSHEA,*VICE FRESIDENT, CBS, AND
SUGGESTED TO O'SHEA THE DESIRABILITY OF MAKING A DISCLOSURE
OF HIS ACTIVITIES BEFORE THE SENATE COMMITTEE. BURDETT
ADVISED THAT HE HAS ALSO DISCUSSED THE MATTER WITH MORRIS

q
ERNsT, AN ATTORNEY,wHO REFERRED HIM To (GGG | -
vec. G iis sNCE INTRODUCED BURDETT TO JAY P)

SOURWINE, COUNSEL TO THE SENATE INTERNAL SECURITY COMMITTE®™

Approved__ Sent M Per -
. Specie.l Agent In Charge
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UNITED STATES DEPARTMENT OF JUSTICE

Transmit the following Teletype message to: BUREAU
PAGE FOUR '

, WITH WHOM HE HAS DISCUSSED INSTANT MATTER. BURDETT ADVISED
“ HE HAS NO SPEéIFIC INFORMATION AS TO WHEN HE MAY BE
CALLED BEFORE THE SENATE COMMITTEE OR.IF, IN FACT, HE .
WILL BE CALLED. SUBJECT ADVISED HE WOULD KEEP T:IS

IIOFFICE ADVISED OF ALL PERTINENT DEVELOPMENTS. PORT

e .
/L$V FOLLOWS.

w.- 4‘ \ ———————
v KELLY
f
&
\‘.
Approved Sent M Per -

Special Agent In Charge
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Oﬁice Memomndum UNITED STATES GOVERNMENT

TO t Mr. Tolson DATB: May 2, 1955 ¢
!'V‘ .
TROM ¢ L. B. _Nichols , ‘ V/ Parsoos —
Sizoo \
SUBJECT : WINSTON BURDETTE v ;:rm— H
INTERNAL SECURITY - C Holloman

B¢
KD

with officials of the Columbia Broadcasting System (CES) on Saturday,
April 30, 1955. CBS has now decided to retain the services of Winston
Burdette on the condition that they can have a letter from the Senate Internal
}Security Subcommittee and the Department of Justice indicating that this is!
the right thing to do and that CBS was justified in keeping Burdette,
’é v 1 told-that this, of course, was a matter they would
have to taikg up directly with the Department. — was going to
call the Attorney General direct. :

] Burdette still is contemplating appearmg before the Senate
Internal Secﬁzty Subcommittee and making a full and complete disclosure

in a public hzarmg— feels this will do a great deal of good and bolster

Elizabeth Bentley's spy role in the newspaper guild and put the Indian: siga\en
some of the current big shots in the guild.
cc: Mr, Boardman V \({/

00~

N Ry

?‘/Ir. Belmont 3’76 050 -
LBN:arm ECORDED 43 Z4 MAY € ;355

- S A Y SVCY i)

Coest

(A 1% 355 s

) y
informed me he had had a conference '

74*”'.‘ 470
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FEDERAL BUREAU OF INVESTIGATION
¥orm No. 1 . rory P TS
THISCASE ORIGINATED AT  NEI YORK : fie d
REFORT MADE AT mmm 3 m&lg??:ﬂ.;% ﬂi:;, REPORT MADE BY - b—' c'
NET YK /55 11:8,11-0515,21,” o~
ms R L A y cuAnAcrnoru;:J
WINSTON MANSFIELD BURLEIT, wa <~ | espromAGE - R
SYNOPSIS OF FACTS:

Subject in signed statement dated July 20, 1953, has fur- //f‘d’
nished information concerning his Communist Party activities in Brooklyn,

New York, from 1937-1940, and his espionage activities abroad from 1940-19L1. |
On April 19, 1955, the subject executed a supplementary statement to his
statecment of July 20, 1953, when he admitted to certain inaccuracies and
omissions in his earlier statement. These changes in the supplementary state-
ment relate to the real purpose of his trip abroad in 1940, additional

details regarding his Soviet contacts abroad, and the extension of his

espionage activities to March 1942. Information obtained concerning certain
contacts of the subject. Description obtained.
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NY 65-15665 . ‘
DETATLS: E;hﬂu:-Qj:;
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L PERTINENT DATA FROM SUBJECT'S SIGNED STATEMENT OF JULY 20, 1953

On July 20,
1C = by Special Agents

1553, the subject was interviewed at this office

when he

admitted in a signed statement certain details pertaining to his
Communist Party and Soviet espionage activities. In discussing his
Communist Party activities, the subject stated that he had been a dues-

paying member of the Comrunist Party, USi, from Aug
m2tely January 1940, during which time he had been

ust 1937, to approxi-
employed by the

"Brooklyn Daily Eagle", a newspaper published in Brooklyn, New York.

He related he had been a member of the "Brooklyn Ea2

gle® unit of the

Cormunist Party during that period under the name of PAUL STRICKLAND.

The subject contimued that after he had become empl.
Daily E2gle® he had become interested in the work o
Guild and that it was this interest in the union ac
largely responsible for his eventually becoming a C
The subject went on to say that active participatio

oyed by the "Brooklyn
f the Newspaper
tivities that was
omunist Party member.
n in the Guild's

activities at the #Brooklyn Daily Eagle" and his membership in the

Communist Perty had been Synonymous, as far as he w

Subject stated that during the late 19301

as concerned.

S, he had held

various menial positions in the Guild and in 1939, had become chairman '
of the Guild's Grievance Committee at the newspapers He continued that

during the Guild strike at the newspaper in 1937, h
participated as a picket and in the organizing of s
social affairs. He said that his pPrimary resoonsib

e had actively
trike fund-raising
ility as a Communist

Farty member had been in the publication of the "Eagle" unit!'s Communist

newsnapere.

9 ¢ ' the subject in discussing his Soviet contacts abroad, advised

in this same statement on July 20, 1953, that he ha

d been contacted by

a NAT {{INHORN of the #Brooklyn Daily Zagle" sometime in January 1940, a
few weelw before his departure abroad as a free lance reporter for that
newspaper. He stated at that time that it had been general knowledge

among the employees of the newspaper during the
that he intended to go abroad to do free lance
fronte The subject went on to say that EINHO,
tact in January 1940, referred him to JOSE
(The "aily Worker" will be described hereaf

at
ORTH

tter part of 1939 . *
porting on the Finnish—

the time of his con-
of the ®"Daily Workert,

in this report.) on the

occasion of his meeting with NORTH, a few days later in NORTH's apartment
in the Greemwich Village Section of New York City, New York, the subject
stated that NORTH advised him that a foreign assigmment had been arranged

for him in view of the fact that he, BURDEIT, was g

oing abroad. According

to BURDEIT, the nature of this assignment was not made known to him,
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BURDETT continued it was at the second meeting with NORTH,
a few days later, that NORTH introduzed_ him to an individual at first
described by BURDETT as man Noe. le It is noted that BURDETT in his
statement of July 20, 1953, identified man No. 1 from photographs shomn
to him as JACOBYROLOS. .. . 2T C o tAGE B Sl
. e \\_
, The subject!s statement of July 20, 1953, relates of his
meetings with GOLOS and an unidentified man, described as man No. 2,
prior to his departure abroad in February 1940. Thereafter, BURDETT
relates of his contacts abroad with unknown individuals identified
by him by numbers from No. 3 to No. 8. The subject stated in his
statement of Jyly 20, 1953, that his last contact with the Soviets
occurred in Ankara, Turkey, during the spring of 19l1.

In this same statement BURDETT advised that he had discontinued
his activities on behalf of the Soviets for personal reasons during the
spring of 1941 and had so advised man No. 8. He stated in conclusion at
the time of his statement that he had never had any further contacts with
the Communist Party, nor had he heen associated with any Communist Party
member since his contact with man No. 8 in Ankara, Turkey.

The Communist Party, U.S.A., and the Newspaper Guild of New York
will be described hereafter in this report.

II. SIGNED STATRMENT OF SUBJECT DATED APRIL 19, 1955

On April 19, 1955, the subject was interviewed at this office
by Special Agents when he
furnished the:following supplementary statement to his earlier statement
executed on July 20, 1953. This statement, which includes interviews
with the subject on five separate occasions, that is to say March 29,
19555 April 5, 1955; April 13, 1955; April 1k, 1955; and April 19, 1955;

was made by him, as he states, to correct and amplify the statement previously

furnished by hime
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| "I, Winston Mensfield Burdett, make the following
free and voluntary statement to— and
e — who have identified themselves to me as

Special Agents of the Federal Bureau of Inﬁestigation. I
have been advised that I do not have to meke a statement
and that any statement made by me may be used against me in
a court of law. No threats or promises have been made to
induce me to make this statement, and I realize that I have
a right to counsel,
"I wish to make this presént statement in order to
correct and to amplify my statement previously furnished to
/4 the FBI on July 20, 1953, concerning my activities as a
member of the Communist Party. With this supplementary state~
ment I wish to place on the record additional information
which I failed to report on that earlier occasion, and I
N naturally wish also to state and to explain the motives which
led me to withhold this additional information at thﬁt‘timo.
"T presently reside at l430 East 63rd Street, New
N York City, New York, with my wife, Giorgina\Burdett, and my
daughter, cristin;}-who is two years ¢ld, I am employed as
a staff news correspondent in the New York office of the

Columbia Broadcasting System at 4,85 Madison Avenue, New York

-~

city.
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"The first generéi correction which I wish to make
with regard to my statement of July 20, 1953, relates to the
circumstances of my trip to Europe in Febrﬁary 1940, Thié
trip was undertaken at the behest of the Commnist Party and
on the initiative of Party members. It is true that for a
long time I had entertained the project of going abroad as a
free lance correspondent for the Brooklyn Daily Eagle, the
newspaper for which I was working at that time, and this
project might well have materialized, during the course of
the year 1940, on my own initiative, The fact 1s, however,
that the actual trip which I did make in February of that
year was mede at the behest of Commnist Party members and
on their instructions.

nmhe sequence of events which led up to this trip
and the persons involved in the preparations for it were
those that I have described in my statement of July 20, 1953.
T must, however, add the following details to put those
circumstances in correct perspective. .

gt my first meeting with Jogkﬁorth, which took place
in the latter part of January 1940 at\North's apartment in

the Greenwich Village section of New York City, I recall that
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"North told me sbecifically that there was an assignment or
mission for me in Finland which I would carry out in my
capacity as a newspaper correspon&ent. I do not recall t@at
either he or the other persons with whom I was later to deal
in this matter ever mentioned specifically that this was an
assignment from the Communist Party, but it was my definite
realization from the beginning that this was the case. I
recall that North did say at that first meeting that my
assignment in Finland was one which he personally would have
cove ted, but that he could not possibly undertake 1it,
presumably because of his known Conmunist connection,

"T do not recall the exact address of the apartment
in which I visited North at that first meeting, but I do
remember that it was west of Seventh Avenue and below 1 th
Street in Manhattan, in the Greenwich Village sections My
impression at the time was that this apartment was that of

North, himself, where he resided, .

"The meetings with the man to whom North subsequently -

jntroduced me took place as I described them in my statement

of July 20, 1953,  This is the man referred to as Man No. 1

'in my earlier statement. I might add at this point that I
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"have since been able to identify this man, with complete
certainty and without any possibility of doubt, as Jacob .
Golos, on the basig of a passport application photo that was
shown to me in May of last year by an officer of the Passport
Division of the United States State Department. The passport
application in question was one which Golos had submitted, as
I recall, under the name of Jacob\Raisin, I should note that
prior to this final and complete identification, I had been
able to identify this man as Golos with, as I have stated in
my pfevious statement, 95% certainti, on the basis of photos
shown to me by the FBI.

"At my first meeting with Golos, which took place
shortly after my first interview with Joe North, Golos
instructed me to ask the Brooklyn Eagle to send me abroad eas
a roving correspondent at my own expense, This was an
entirely feasible and plausible suggestion lnasmuch as I
did have my own financial resources and I had been thinking
of making this very proposal to the Eagle on my own account,
It involved my going abroad as a corre?pondent accredited by

the Brooklyn Eagle but paying my own travel and living
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expenses, The Eagle, thﬁ% is to say, the Managing Editor
of the newspaper, whom I recall as Howard or Horacel?osey,
agreed to this arrangement; and I proceeded to apply for nly

passport, My understanding with the Eagle was that I would

contribute articles to the newspaper on a "doliar-a-year
basis," that is to say, that whatever remuneration I might
receive for them wouldAbe purely nominal., In fact, I was
never, to my knowledge; paid at all by the Eagle for the
several articles which I did write from Scandinavia and
which I did send to the newspaper ﬁ? air mail, I know that
some of these were published by the newspaper, bﬁt I do not
know how many, The fact that I was never paid for them was
quite in accord w;th my understanding with Mr, Posey; the
advantage from the newspaper!s point of view was that it
would be receiving on-the=scene reports from its own '
accredited correspondent, and the advantage from my point
of view was that I would be overseas with a definite newspaper
connection that might well enable me, sooner or later, to
find sdlaried employment with some other news organization.
This arrangement and the rmtual advantages were understood

- on both sides, that is to say, by both Mr. Posey and myself,
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"To my knowledge Mr, Posey certainly had no realization and
no inkling of the tact that I was a member of the Communist
Party. To my knowledge also there is no reason whatever to
believe that Mr, Posey would ever have been influenced or
contacted by any Communist Party member to facilitate the
arrangements for my projected trip abroad., I should add,
of course, that from my own polnt of view, unbeknownst to Mr,
Posey, the arrangementé‘which I made with him had the obvious
advantage of enabling me to carry out the assignment given to
me by the Commmnist Party, .

"The United States State Department at first objected
to granting the requested passport on the ground that I
apparently was not a bona fide correspondent for the Brooklyn
Eegle, inasmuch as I was not going abroad for the newspaper
at the newspaperts expenée or on a salary basis, IA reply to
this objection Mr, Posey stated, as I recall, that I had been
& salarled employee of the newspaper and that, although I
would not be receiving any remuneration for the articleg
which I planned to write for the paper, he nevertheless

considered me to be the Eaglets bona fide representative for
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“the purposes of the trip-in question. Following these repre-~
sentations by Mr. Posey, the passport was granted,

"As T am now able to reconstruct the sequence of
my meetings with Golos, it was at my second meeting with hhn,
which took place only a few days after the first, that I gave
to him, in accordance with his 1nst£uctions, four or five
passport-size photos of myself and a brief autoblography
written in my own hand, together with my Commnist Party card,
At this seéond meeting my passport had not yet been received,
and so further discussions concerning my trip were put off
until our next meeting. Golos did not at any time give me
any details as to the purpose and substance of what he called
my assignment or mission in Finland. As I have stated above,
however, I fully understood that it was a Communist Party
assignment.

"pas T now recall, it was at my next or third meeting
with Golos, some days later, that he gave me the money for my
shipts passage to Norwaye. I do not recall the exact sum.

But I do recall that it was to serve for the expenses of my
entire journey from Norway to Stockholm, end that it was
adequate for this purpose, sufficient, that is to say, not

only for the shipts passage but for the eventual journey

e
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"overland from Bergen 1n,Nor§ay to Stockholm in Sweden,
Golos instructed me at this meeting to purchase passage on
the SS Bergensfjord of the Norwegian Lines, sailing from
New York on, as I recall, February 7th. I purchased the
passage, as he requested, and it was on that ship and on or
about that date that I-eventually salled as a second class
passenger. Golos gave me the money in United States dollars
contained in an envelope which, as I remember, he passed to
me across the table in the cafeteria or restaurant which T
have already mentioned in my statement of July 20, 1953, I
remember that at one of my meetings. with Golos, It may
well have been this meeting, he gave me a copy of a eurrent
issue of Collier'!s Magazine, in which there was an article
about Sweden by Martha\gellhorn, which he said would interest
me., It may be that he passed the envelope with the money
to me 1ﬁéide this magazine or under a napkin across the
table, but I am not sure which it was,

ﬁmy final meeting with Golos was, as I remember,
two nights before my scheduled sailing for Stockholm, :He
saved his final instructions for this final meeting when all .
travel arrangemant; for the trip had ﬁeen made, His instruc-
tions were those that I described in my statement of July 20,

™
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"1953, First, he asked me to send a cabled message of greetings,
on my arrival in Stockholm, to a woman in New York City whose
name and address he gave me, The name of this woman was af a
person whose ;dentity was uhknown to me at ﬁhat time, and I
cannot recall the name today. All that T can recall is that
both her Christian and family names were simple, cormon names
of Anglo-Saxon origin, Secondly, Golos instructed me to meet,
on the following night; a man who would give me parting
"instructions, T@e meeting with this man, who is referred to
as Man No. 2 in my statement of July 20, 1953, took place
exaétly as I related in that earlier statement,

"These various meetings with North, Golos and Man
No, 2 took place during the last ten days or so of January
1940 and the first week of February. With the exception of
my first meeting with North at his apartment, which took place
on & Sunday morning, all these meetings occurred during the
early evening hours and each of them lasted, I should say, for
about half an hour.

"Prior to the evening on which Golos gave me the
money for my journey to Stockholm, he had never mentioned

the matter of money to me, nor had I raised it, At no time
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"thﬁt I can recall did Golos ever tell me that I would receive

tolte

further money from eventual contacts overseas, However,
given the circumstances and the nature and the whole orgeniza-

tion of the projected>journey, it was my definite assumption

that the Communist Party was going to meet my travel expenses
and that further monies would be provided me, after I arriyed
in Europe, when and as I might require them, I should like
to add, however, that even if these monies should not have
been forthcoming, I was fully willing myself to assume the
financial burden of the trip and I had the means to do so.

"There are two facts which'I wish to add in connection
with my meetings in Stockholm with the man who identified

- himself as\{yiller.‘ This is the man who is also referred
to in my statement of July 20, 1953, as Man No. 3. On two
occasions he gave me money for travel expenses and I accepted
it.

"The actual meetings with *Miller!' took place as I
described them in my statement of July 20, 1953, During my
first stay in Stockholm preceding my first trip to Finland,

I had about four meetings with him, the first in my hotel

room, the others at street-side rendezvous, at intervals of
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"two, three or four days. These meetings with *Miller' thus
took place over a period of ten days or so during the létter
part of February 1940. At the last meeting with him during
this first stay in Stockholm, he gavé me a sum of money t;
cover the travel and living expenses 6f what was expected to
be, and turned out to be, a three-weeks journey to'Finland
and back again to Stockholm, I do not recall the exact sum,
but I believe it was in the neighborhood of $200,00. 1In any
case it was entirely adequate for the purposes of the trip.

"On my return to Stockholm, a little after the
middle of March 1940, I had two further meetingé with *Miller,.*
At the second and last of these, when he told me that my job
was done and dismissed me, he gave me a further sum of money
which he sald was for my return to the United States. Thus,
as far as he was concerned, my assignment was cbmpletpd and
he was in effect sending me back to the United States, The
sum was sufficient for the entire return Journey. On both
occasions on which ¥Millert gave me money, he handed me a
roll of American dollaré.

"I was surprised when 'Miller* told me to return
home, because I did.not expect that my~journey would be
ended thus abruptly. I did not enter into any discussion

—
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"of the matter with him, bﬁt, after leaving him'and thinking
over my situation, I realized that I was in the very
situation that I had always hoped to be in as a working .
correspondent, that is to say, I was abroad in Europe,
accredited to a newspaper, and on the scene where news was
being made, and, with good luck, I should find some
opportunity of getting some permanent berth with some news
organization. Instead‘of réturning to the United States, I
made a further trip to Finland, in the latter part of March,
in the hope that some employment would turn up that would
enable me to remain overseas perman;ntly a8 & news reporter,
Before very long a job did turn up, as a stringer correspondent
for Trggsradio Press covering the German invasion of Norway,
and a little later, in connection with the same story, I
obtained a stringer assignment fran the Columbia Broadcasting
System, Thus, I made my deéision to remain overseas, and the
money which 'Miiler‘ gave me for the purpose of returning to
New York was thus used, in the end, for other purposes, that
is to say, for my own expenses,

"7 might mention that when, as I related in my

statement of July 20, 1953,5!Hiller' looked me up agein in
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"Sébckholm in connection with my trip to Rumania, he never
referred to the money that he pad given me on that earlier
occasion, nor did he inquire as to what use I might have ;
made of it, t'Miller! séemed 8o delighted to find me that
all his thoughts were on future arranéements rather than on
what had become of the money he had given me for the purpose
of leaving Europe and returning to New York., It was at this
very meeting with tMillert' in hy hotel room in Stockholm that
he gave me the instructions for making those contacts}in
Moscow which 1 have described in my statement of July 20, 1953,
"I might explain in greater detail how T came to
work for both Transradio Press and the Columbia Broadcasting
System. During my first stay in Stockholm, that is to say,
before I ever went to F}Plaqgg I met an American girl Ejif
correspondent named Betfﬁ\gason, who was then wogkipg for
Transradio Press. I met h r briefly in Stockholm and got to
know her bettér-later on ih Helsinkil after we had both gone
to the Finnish capital,s I remember that Betty Wason once
mentioned to me, quite casually, the possibllity of my working
for Transradio Preq; if that organization should ever have

the need of an additional correspondent in Scandinavia, I
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"nafurally told her th;t”fﬁwould welcome such an opportunity.
Early in April, after both Betty Wason and I had returned to
Stockholm, the German invasion of Norway began, and Miss

Wason told me that because of this, Transradio Press was

. indeed seeking a second‘correspohdent in Scandinavia, and
asked me would I like the job. I at once accepted and went
to work for Transradio Press almost immediately, setting out
for Norway within the next few days in order to cover a
firat story for thems 1In all, I made three trips into
Norway in order to make eye witness reports on developments
theré for Transradio Press, Miss Wason also made several
trips of her own for the same purpose, I Just cannot remember
how much Transradio Press paid me. I do recall that I was
paid on a retainer basis, which means simply on the basis of
week-by-week payments and with no assurance of permanent
employment--in other words, as a 'stringer correspondent,?
"Betty Wason, during this time of the German invasion
of Norway, was also working for the Columbia Broadcasting
System. She told me how, before her departure from the"f
United States for Scandinavia, she hed visited the ¥?§§U
Director of CBS, Paul.White, in order.to tell him about her
projected trip to Swede an& Finland, and thus to establish

.
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"an initial contact with,éBsiin case they should ever have
need of someone to make broadcasts fo: them from that part of
the world., She did make several broadcasts for GBS from
Stockholm concerning the news in Norway. Then one day, with
great disappointment, she informed me‘that Paul wWhite had
notified her that her voice just failed to carry over the
short waves, White had therefore asked her whether she knew
of any other American repofter with an American accent who
might broadcast from Stockholm in her stead, Miss Wason
offered the job to me on CBS's behalf, and I naturally was
very glad to accept it., I made one- broadcast, as I recall,
from Stockholm for CBS, and as a result of ;t I had from CBS
a tentative understanding that when I went to Rumania, I
might make further broadcasts for them when and if the need
should arise,

"I feel personally sure that the opportunity of
working for Transradio Press and for the Columbia Broadcasting
System=-an opportunity which came to me through Betty Wason--
was in no way associated with my activities as a Comunist
Party member or specifically with the Party assignment which
had taken me abroad; I feel sure from'all that I know and

have heard of Betty Wason, and on the basis of my own association

P
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"with her, that she was not a member of the Commmunist Party
and had no connection or association with the Russians or with
thelir agents, I definitely have no lmowledge whatever that
would lead me to think she was anything but a loyal citizen

of the United States. I wish to state also for myself and
from my own point of view that my going to work for Transradio
Press and for the Columbia Broadcesting System was a purely
proressionél matter and was in no way determined or inspired
by my Communist Party associations and activities, 1In other
words, this decision, to work for these two organizations, was
a purely personal, non-political and professional matter,
"Perhaps I might state at this point that beginning
with my decision late in May of 1940 to go from Sweden to
Rumania, all my travel movements were made either on my own
‘personal initiative for my own personal professional ressons
or on the initliative of the Columbia Broadcasting System, by
whom I wa# employed on a regular basis, in Bucharest, in the
Fall of 1940, In other words, none of my travel movements
during the course of my work for CBS were ever suggeste& or
in any way determined by the Russians or by my associations

with theme It is true that my presence as a correspondent

iy
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“1nkvarious places at various times was used by the Russians

for their purposes and I collaborated in this, as I have

stated in my statement of July 20, 1953, and as I.will further
- elaborate in this present statement, ‘I believe that I can

honestly say my radio broadcast scripts were at no time

colored or distorted by my political adherence to dqmmunist
beliefs and programs, My broadcasts were, I believe, even
during the period of my Commﬁnist Party association and
activity, straightforward reports of current events, I

certainly never made a practice of seeking to inject into

them any Cormunist slant or propagahda.

*The second general correction which I wish to make
with regard to my statement of July 20, 1953, relates to the
duration of my contacts with Russian representatives
overseas, I remained in contact with them and continued to

collaborate with them for a little more than a year longer

than I stated to be the case in my earlier statement., As I
shall presently relate, I was in contact with a Russian
representative in Ankara, Turkey, for a period of several
months, And it was not until the early Spring of 1942 ﬁhat

I made up my mind and took the decision to discontinue those
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"activities, I might takéﬂthis opportunity to explain more

fully the evolution of my thoughts and feelings during the
course of my membership in the Communist Party, When I went

abroad in January of 1940, I was fully aware of what I was

doing and I gécepted the Party assigmment willingly. During
the previous year, some doubts had been planted in my mind
especially after the Russian-German Pact of 1939 and the
events that followed 1t. But these doubts were intellectual
doubts in the back of my mind, Emotionally, I was still at
that time much too deeply identified with the cause to which
I had committed myself as a Communist Partj member to hesitate
or question the nature and the purposes of the assignment that
I was given in January of 1940, At that time I had spent two
and a half years of my life as a Party member and worker in
the intense, fanatical, hothouse atmosphere of the Communist
Party unit at the Brooklyn Eagle, I am sure that one of the
things that was decisive in making me change my mind and my
views was the mere fact that I did go abroad and did get out
of the hothouse world in which I had been confined for so
long. The mere change of scene and atmosphere was healthful,
Overseas, I wés eble to find new intellectual company in the

society of my professional colleagues, that is to say,
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"experienced and mature newspaper men who looked at the world
with open eyes and with no intense little ideological
prejudices. Overseas, also, I was closer to the actual

scene of events (so far as evénta_involving the Russians

are concerned) and so I began to see that things did not

all happen according to the rules in the Commmunist book which
i had tearned back home, and that the Russians were not, as
we had always been assured at Party meétings, really on the
side of the democratic world, but that in fact they were
working exclusively for their own interests at the expense

of the democratic countries, Many events in Europe that year
underscored this underlying fact of political life for me,
Thus, as I traveled about Europe, free from the compulsions
of Commnist Party work and meetings, I was able gradually

to see things in a saner light. Late in 1940 I began to have
the uncomfortable feeling that I was working for a cause in

which I no longer believed and for people whom I could not

truste The Russians whom I met made a very definite impression

on me, With all of them, I had the impression that I was being

used as a t00l, and with all of them I had the feeling that

they regarded the entire outside world, including myself,
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“wiéh suspicion and contempt, This made the work that I was
doing on their behalf increasingly distasteful to me, but
this personal element was not the decisive thing. The .
decisive and overriding thing was simply that I was becoming
léss and less certain of the politiéal.cause for which I was
working,

"Some thing of this change of heart was already
under way when I reached Belgrade in November, as I recall,
of 1940, I was, however, still very far from deciding to
make & clean break with the Communists, I felt more and more
that sbme time, sooner or later, I would have to make a
definite decision, but in the meantime I wanted more time to
think things through and to fesl them through before I turned
my back definitely on the things that I had believed in and
worked for, for so long.

"contrary to what I stated in my statement of
July 20, 1953, I made no break with the Communists in Belgrade
late in 1940, The meeting with the man, who is described as
Man No. 6 in that earlier statement, took place exactly as I.
have described it, and so did the first meeting with the man
who is described as Man No., 7 in that earlier statement. But

my subsequent contacts with these two men 1n.Belgrade followed
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"a different course from.éhat which I presented in my state-
ment of ngy 20, 1953, and I»wish now to relate exactly what
did happen, At my first meeting with Man No. 7, he set a °*

further rendezvous, another stfeet-sidé mee ting, which was

to be held a week or ten days later. Contrary to what I said
in my earlier statement, I did seek to keep this appointment,
I went to what I understood to be the appointed corner on the
appointed street, I miéunderstood the directions, went to the
wrong place, and so failed to find Man No. 7. A day or two
later, Man No., 6 came to my hotel room to inquire what had
gone wrong. It was apparent that there had been a misunder-
standing, and so a further rendezvous was set tor a few days
thereafter, in the same general neighborhood in which I had [
met Man No, 7 the first time, that is to say, in the same |
outlylng section of Belgrade near the Avenue Alexander, if T i
remember that street name correctly., This time, the directions

were understood and I met Man No. 7 as planned, and we spent

a quarter of an hour walking about the streets of the district.

I do not recall the name of the intersecting street at ﬁhich

I met Man No. 7 on this occasion, but this second meeting

with him occurred, as I recall, ten or twelve days after my

first meeting with him and three or four days after my second
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"meoting with Man No. 6. At this second meeting with Man No. 7,
he wished to know whether I had. made any progress in meeting

the various Yugoslav Government officials whom he had

recommended that I sse and cultivate, I explained to him
that I had met none of them, that they were not officilals |

whom I would ordinarily meet in the course of my work as a
correspondent, and that it would probably take some time
before I would be able.to get to meet them, Man No, 7
seemed to appreciate this difficulty, and in any case he
made no fuss or protest over the faét that I had made no

headway in the assignment he had given me,

"This was my last meeting with this man., I do
not recall exactly what our understanding was when we parted
that evening. No time or place for a future rendezvous was
set, I believe that the understanding was that, in due course,
he would get in touch with me again, presumably after some
- time had elapsed, to enable me to meet some of the various
government .officials he had mentioned, In any case, neither
Man No. 6 nor Man No. 7 ever got in touch with me again during

the remainder of my stay in Belgrade, My contact with them
simply went up in the air, ’
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"The various meetinge with Man No. 6 and Man No, 7
all took place, as I recall, duriné the month or December
1940. I left Belgrade for Ankara, Turkey, 1n March of 19&1,
on assignment from the Columbis Broadcasting System.

"There is one interesting point that is perhaps
worth noting here as to the methods of procedure adepted by
ell these Russians or Russian representatives with whom T
had contact, They always proceeded one step at a time, that
is to say, they would give me one simple, specific instruction,
without indicating what the purpose behind that instruction
might'be or what would be the next instruction they would have
for mes I had the feeling that, to a certain degree, this
taciturn, step-by-step procedure was inspired by suspicion,
None of them ever told me any more than they wanted me to
know or that seemed required at any particular fime. ‘One
instance of this is in the behavior of Man No. 7. Although
he gave me half a dozen names of Yugoslav Govermment officials
whom I was to get in touch with and cultivate, he never
indicated to me what I ﬁould do once I had cultivated them or
what type of 1nrormation he might be interested in securing
from them,

At this point I might clarify another question.

To the best of my knowledge, I never used the name and address
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"1n.New York City which Golos had given me, for the purpose of
establishing my arrival in Stockholm in February of 1940,
beyond that single occasion, That is to say, to the best'af
my recollection, I never sent any further message to that
person at that address for the purpose of indicating my travel
movements or for any other purpose whatever, I do not
remember ever having made a mental note of the name of the
woman in question or even of having saved the slip of
paper on which her name and address were written, In spite
of this, it is still, of course, conceivable that I might
have sent a second message to her and have completely for-
gotten about it, I say that it is conceivable that this
ﬁight have happened because I remember that there was a
considerable stretch of time in which I was out of contact
with the Russians and in which I might conceivably have used
this device in order td re-ostablish contact with them. The
stretch of time to which I refer 1s that period of months
which I spent in Bucharest and in Belgrade in 1940, until that
time when Man No. 6 recontacted me in the latter city 1h the
manner that I have described,

"Recapitulating at this point, I might note that

of all the seven contacts which I made up to this moment in
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"the story, that is to sa&j the moment of my departure from
Belgrade, I had actually furnished 1nformation to them on only
two occasions, 'The first occasion was with Man No. 3 alias
'Miller,! to wham I gave a brief oral report at his request

on the reaction of the Finnish people to the end of the

war in Finland, I furnished no military information to
tMiller! nor had I been requested by him to do so, The
second occasion was 1n‘connection with my association with

an American correspondent, Peter Rhodes, the details of

o ;

which I shall now relate, e _}ﬁ_ Lot
c . L

‘e

Peter¥hodes was ‘a staff correspondent for the .

‘ ;-Uﬁifed Press in Stockholm during the Spring of 1940, and it was-- °
" in Stockholm, in March or April of that year, that T met him,
I came to be on very friendly terms with him, I gathered from

my conversations with him, from his general observations on
world affairs, and from what I had heard of his past career,
that he was a close sympathizer of the Commnist Party, perhaps
a party member, I must underline the word perhaps, The single
circumstance of his past career that I had learned - be&ond the
fact that, as I recall, he had been a Rhodes scholar at Oxford-
was that he had at one time worked in Paris on behalf of foreign

nationals, presumably including Americans, who were on their way
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"out of Spain after having fought with the international brigades
during ﬁhe civil war there. As I understood it, Rhodes! task was
ﬁo help them after their return from spain;' I am not sure whether
his assignment was to provide medical aid to those who needed 1it,
or financial aid to speed them on their journeys home, or some
other type of assistance. 1In any case, I regarded Rhodes as a
man strongly sympathetic to Communist Party causes, and thus he
became the participant in an incident which I shall now relate,
It was sometime in May (1940), I believe, that Rhodes mentioned
to me in en entirely casual and natural way that he had an
interesting story about the milltary activities of the Germans
in Norway, which the Germans had just then overrun and

occupied. He had a very factual story on the subject, relating
chiefly, as I recall, to the various naval installations which
the Germans were then in the process of setting up in various
ports of northern Norway; and he mentioned that he had

gotten the story from-a good source, a Finnish military

officer who was, as I recall, a military attache,.presﬁmably

in St§ckholm 1tseif...although I canﬂot be certain of this

1ast eircumstance. A short while after Rhodes mentioned this

story to me - on the eve of my departure from Stockholm
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“for Bucharest by way of Moscow, and after tMiller!

(Mén or Contact #3) had contacted me in connection with

that projected trip in the manner that I have described in

ﬁy statement of July 20, 1953 = it occurred to me that this
information concerning German military activities in Norway
would be of interest to the Russians and that I might carry

it with me to Moscow and give it to the persons who, according
to plan, were to get in touch with me there., I therefore

told Rhodes that I would like to have his story, not for
journalistic purpoées but for other special purposes of ny
own; I asked him if he would write it up for me. I did

not tell Rhodes that I was a member of the Communist Party,
nor had I ever told him this or even indicated as much to him;
nor did I, on this odcasion, say for exsactly what purpose I
wished to have his tstory.! At the same time, I had sufficient
confidence with regard to Rhodest political views and outlook

to feel that, if he should press me, I would be able to indicate

to him without embarrassment the reason for my request, He did
not press me or question me on this point; on the contrary, he

at once agreed to give me the information and to write up the

story for me. Given my acquaintance with him and his with me, =
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"I assume that he must have had his own shfewd guess as to

the genefal purpose of my request, I cannbt be more .
definite than this about what may have passed in his nind,

In any case, he did write down the requested information

for me, typing it out, as I recall, single-épace on a single
page, and I carried it with me when I left Stockholm for
Moscow early in June (i9u0). -=- I have not mentioned Rhodes -
before because he remains a borderline case in my mind, as

far as possible Communist Party membership or Communist
activities are concerned: I have ﬂst wished to 1ncr1m1nate
him by appearing to identify him either as a party member or as
e man willingly collaborating in a Cormunist Party activity
such as I have just described. I do not want so to incriminate
him now, and I hope that the circumstances of this particular
episode, as I have described them, make clear at what point

my certain knowledge ends and surmise and guessing must begin.-=-
The actual report which Rhodes typed out for me was never
delivered to the Russians. On my arrival in Moscow in?early
June, the authorities at the airport there decided that all

the papers fhﬁt I carried with me -~ a package containing

‘various materials which I took with me as a journalist and
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fcontaining also the Rhodég report - should be placed together,
sealed in their packsage or envelope and temporarily impSﬁnded
on the spot, to be returned to me, aslthey later were, on |
nmy leaving Russia. This was done, the alrport authorities
explained, as a measure of pure convenience, since I was
to spend only two or three days'in Moscow: the purpose,
they saild, was to avold the bother and the delay involved
in having the customs suthorities check through all my
personal papers both on entering and on leaving the country.
I was thus deprived of Rhodes! written story, and I reported
‘the substance of it verbally to the man and womén (Contacts
#li and #5) when they visited me at my Moscow hotel room in
the manner I have described in my statement of Juiy 20,
1953, I am entirely unable to recall any of the details
of the Rhodes report. |

"pt the time of my departure for Ankara in March
of 1941, I was of divided mind about my Party activitye On
the one hand I hed my own personal misgivings, and on the

other hand I still felt a strong commitment to my own past,
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"that is to say, to the béiiefs and to the Party work to

which I had dedicated myself for so long a time, My

personal feeling and my decision was to continue the workk_,”"v

in which I was engaged until and unless I ceme to make a I(j;i”"

y
. .,71 clear decision asgainst so doing, I and my wife, Lea
L Y 3 \Rghiav£¥&érrived‘in Ankara, as I recall, around the middle
iJ of March, and on this occasion it was I who took the

initiative in getting in touch with the Russians, fThe:/“ -
circumstances were as followss . F,.C,FT“M'
"A week or so after our arrival in Ankaré; there i

was held in the hotel at which we w;re staying, the Ankara -
Palace, a large official reception, to which w;re invited
the foreign diplomatic staffs in the city, Turkish.Government
officials and the foreign press, My wife and T attended this
reception, and it was during the course of it that I was
introduced to a woman who was a high offiéial at the Soviet
Embassy in Ankara, As I shall presently relate, I had many
contacts during the following mopths with this wbman diplomat.
She was the highest Embassy official under the Russian ' |
Ambassador, I believe that<ns1:XMLFault xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat"><ns1:faultstring xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat">java.lang.OutOfMemoryError: Java heap space</ns1:faultstring></ns1:XMLFault>